
Els ve�ns no poden consumir aigua de boca pels nivells

elevats de trihalometans

El problema va comen�ar el mes de setembre passat i ara l'Ajuntament

instalálar� una planta potabilitzadora per resoldre'l

La font del Tur� de Darnius CEDIDA A LÕACN.

Darnius no pot consumir aigua de boca de la xarxa des del mes de

setembre passat despr�s de detectar nivells m�s alts dels

permesos de trihalometans. LÕAjuntament atribueix aquest

problema a la sequera extrema i tamb� al sistema de captaci�, que

�s ÒanticÓ i t� dif icultats per f iltrar les impureses. LÕalcalde, Josep

Madern, espera que la situaci� es resolgui amb la instalálaci� a

f inals de mes dÕuna planta potabilitzadora per tractar lÕaigua del riu

Arnera ÐdÕon actualment sÕabasteixenÐ i que, en un futur, tamb�

gestionar� lÕaigua que sur ti de la nova captaci� que es far� a la

presa del pant�.

Els trihalometans s�n un grup de subproductes de la desinfecci� que es formen quan sÕempra el clor com a

desinfectant de l'aigua. Es generen durant la desinfecci� a causa de la reacci� del clor addicionat amb la mat�ria

org�nica present a l'aigua. La quantitat i proporci�, per tant, dep�n de la quantitat de clor afegit, quantitat de

mat�ria org�nica i concentraci� de bromurs de l'aigua, pH i temperatura.

Segons informa lÕACN, els problemes amb lÕaigua van comen�ar lÕestiu passat amb diverses fuites en ple episodi

de calor, per� es van accentuar el setembre. LÕAjuntament va comunicar en un ban que en lÕanal�tica al dip�sit

nou sÕhavia detectat un ÒincomplimentÓ de trihalometans i que els resultats obtinguts qualif icaven lÕaigua com a

Òno apta per al consum hum�Ó. Tamb� sÕinformava als ve�ns que la podrien seguir utilitzant per dutxar-se, rentar

la roba i els estris de cuina, regar les plantes i altres usos Òsense risc per a la salutÓ. La situaci� es va mantenir i

a mitjans dÕoctubre es va emetre un nou ban on noves anal�tiques conf irmaven lÕincompliment.

A lÕabril, es va emetre un tercer ban informant que la situaci� es mantenia i que, per tant, es recordava a la

poblaci� que no utilitz�s lÕaigua de lÕaixeta Òper al consum ni per a la preparaci� dÕaliments, tal i com sÕha anat

fent f ins ara, ja que lÕanterior incid�ncia no es va tancar maiÓ. En lÕ�ltim comunicat, dÕaquesta mateixa setmana,

lÕAjuntament va fer p�blic que en les darreres anal�tiques sÕhavien tornat a detectar nivells m�s alts de

trihalometans dels permesos. Tot i aix�, apuntaven que, fruit de les actuacions que havien fet per millorar la

qualitat de la xarxa, entre els mesos de gener i abril els valors es van reduir i es van situar per sota dels

par�metres permesos.

Entre dÕaltres actuacions, es van incrementar els controls del clor i reduir el temps de contacte dÕaquest producte

amb lÕaigua. Tamb� es va reduir el volum dÕaigua acumulat del 630 metres c�bics a 400. Aix�, explica Madern, ha

donat bons resultats durant uns mesos, per� no ha estat suf icient per poder aixecar les restriccions.

ÒActualment, el sistema de f iltraci� de la xarxa municipal no �s suf icient per garantir la qualitat de lÕaigua i, per

aix�, a f inals dÕaquest mes sÕiniciar� la instalálaci� dÕuna planta potabilitzadora que permetr� controlar dÕuna

manera m�s ef icient i segura la qualitat de lÕaiguaÓ, recull lÕ�ltim ban. La previsi� �s que la instalálaci� estigui en



funcionament el juny. En paralálel, sÕest� treballant en una nova captaci� per agafar aigua de la presa del pant�

Darnius-Boadella.

La situaci� i la gesti� municipal de lÕafer ha provocat la queixa dÕalguns ve�ns, com Alber t Borr�s, que critica la

Òfalta dÕinformaci�Ó i que no es facilitessin mitjans, com ara camions cisterna, tenint en compte que al municipi hi

ha molta gent gran. I �s que durant aquests mesos, els ve�ns sÕhan hagut dÕabastir a trav�s de fonts del municipi

o de poblacions ve�nes com Tapis i comprant garrafes dÕaigua. LÕalcalde diu que no es van activar sistemes

alternatius per abastir els ve�ns perqu� esperaven que la situaci� se solucion�s abans i que Salut don�s llum

verda per aixecar les mesures.

Salut P�blica demana mesures correctoresPer la seva banda, lÕAg�ncia de Salut P�blica detalla que lÕaigua de

Darnius ha presentat diferents episodis en els quals ha superat els valors establer ts per normativa -que se

situen en els 100 µg/l. En aquest sentit, expliquen que han demanat a lÕautoritat gestora que es fessin els

controls necessaris i es prenguessin les mesures correctores que calguin, per tal dÕevitar que se superi el

m�xim de trihalometans recomanat per lÕOrganitzaci� Mundial de la Salut (OMS). Unes mesures que passen per

tenir control de dosif icaci� de clor i la seva reducci� del temps de contacte amb lÕaigua, aix� com la necessitat de

donar prioritat a lÕexecuci� del projecte previst de tractament de potabilitzaci� de lÕaigua el m�s aviat possible.

Salut P�blica, per�, assenyala que en cas que no es puguin corregir Òa cur t terminiÓ aquests nivells i si els nivells

elevats es mantenen, es recomana no consumir ni com a aigua de boca, ni tampoc per cuinar aliments. Aix�

mateix, tamb� recomana reduir el temps de les dutxes. En aquest sentit, assenyalen que els possibles efectes

adversos del trihalometans es produeixen principalment en exposicions ÒperllongadesÓ en el temps.
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